



**MISSION PERMANENTE
DE LA REPUBLIQUE DU
BELARUS AUPRES DE
L'OFFICE DES NATIONS UNIES
ET DES AUTRES
ORGANISATIONS
INTERNATIONALES A GENEVE**

№ 02-12/411

The Permanent Mission of the Republic of Belarus to the United Nations Office and other International Organisations in Geneva presents its compliments to the Office of the UN High Commissioner for Human Rights and, with reference to the joint urgent appeal from special procedures (AL BLR 3/2025) has the honour to transmit herewith the information of the Belarusian competent authorities in this regard.

The Permanent Mission of the Republic of Belarus avails itself of this opportunity to renew to the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights the assurances of its highest consideration.

Encl.: 3 pages in Russian.



Geneva, 12 June 2025

**OFFICE OF THE UNITED NATIONS
HIGH COMMISSIONER FOR HUMAN RIGHTS**

SPECIAL PROCEDURES BRANCH

GENEVA

017948

Translated from Russian

Information in response to the urgent request of the special procedures of the Human Rights Council (AL BLR 3/2025)

In response to the urgent request of the special procedures of the Human Rights Council (AL BLR 3/2025), we are submitting the following explanations from the competent authorities of Belarus on the procedure for providing medical care to convicted persons, the provision of medical care in correctional institutions, the use of coercive security measures and compulsory treatment and the procedure for early release from serving a sentence imposed by the court.

The procedure for the medical treatment and healthcare of convicted persons is set out in article 96 of the Penalties Enforcement Code of Belarus.

Medical units, hospitals and secure hospitals are organized within correctional institutions, and rehabilitation centres may also be established within these institutions for convicted prisoners suffering from chronic alcoholism, drug addiction or other substance abuse, where they can undergo comprehensive medical and social rehabilitation programmes.

If correctional facilities are unable to provide medical care, the necessary care is provided to convicted persons in State healthcare institutions. Medical care and medicines are provided to inmates free of charge.

Convicted persons who, based on the results of diagnostic tests, treatment and rehabilitation measures, are found to have persistent disorders of organ or body system functions caused by a disease that lead to limitations on daily activities, are referred for a medical and social expert assessment to determine if they qualify for disability status.

Under the criminal law of Belarus, persons who, at the time of the commission of socially dangerous act, were in a state of insanity, that is to say who could not be aware of the actual nature of their actions or omissions and the danger they posed to society, or control them, owing to a mental disorder or illness, are not criminally responsible. A person found to be legally insane may be subjected by the court to coercive security measures and compulsory treatment.

Coercive security measures and compulsory treatment are applied by a court to persons who have committed socially dangerous acts in a state of insanity or who, after committing a crime, develop mental disorders or illnesses that deprive them of the ability to control or realize the significance of their actions, if such persons, by the nature of the acts they have committed and their mental state, pose a danger to society.

Coercive security measures and compulsory treatment may be ordered by a court in respect of persons suffering from mental disorders or illness who have committed a socially dangerous act with the aim of preventing them from committing such acts again and also of protecting and treating such persons.

Compulsory treatment in a psychiatric hospital with ordinary supervision may be ordered by a court in respect of a person suffering from a mental disorder or illness who, due to his or her mental condition and the nature of the socially dangerous act committed, requires hospitalization and compulsory treatment.

The court is to carry out changes to and termination of the application of coercive security measures and compulsory treatment for persons suffering from mental disorders or illness based on the conclusion of a medical advisory commission of medical specialists in the provision of psychiatric care.

The procuratorial authorities regularly carry out inspections in penal institutions and psychiatric hospitals or wards under intensive and strict supervision by the Ministry of Health.

Convicted persons sentenced to imprisonment have the right to communicate with their families and legal representatives in accordance with the established procedures. In accordance with article 83 of the Penalties Enforcement Code, convicted persons are granted short visits lasting four hours and extended visits of up to three days in a specially equipped room on the correctional institution premises.

Convicted persons have the right to independently seek protection of their rights and legitimate interests. According to article 13 of the Penalties Enforcement Code, proposals, applications and complaints from convicted persons addressed to the authorities exercising State control and supervision over the activities of institutions enforcing penalties are not subject to censorship and are forwarded to the addressees within 24 hours. The authorities and officials to whom proposals, applications and complaints by prisoners are sent must examine them and communicate the decisions taken to the prisoner concerned through the administrations of the institutions enforcing their sentences.

In accordance with article 96 (1) of the Criminal Code, pardons may be granted by the President of Belarus to designated individuals.

The regulations on the procedure for pardoning convicted persons and exempting from criminal liability persons who have contributed to the clearing up of offences and the remedying of their effects, approved pursuant to Presidential Decree No. 250 of 3 December 1994, provide that pardons may be granted on the basis of personal applications submitted by convicted persons through the administration of a correctional facility or other body enforcing a penalty or other criminal sanction.

Under article 90 (1) of the Criminal Code, persons serving a sentence of deprivation of liberty may be granted parole. A convicted person may be granted parole only if his or her behaviour is exemplary, demonstrating that he or she has been reformed (Criminal Code, art. 90 (2)).

Under article 91 (1) of the Criminal Code, persons sentenced to deprivation of liberty may have the unserved portion of their sentence commuted to a milder penalty. For the unserved portion of a convicted person's sentence to be commuted to a milder penalty, he or she must be firmly on the path of reform and have served the portion of the sentence specified in article 91 (2) of the Criminal Code.

Under article 402 (2) of the Code of Criminal Procedure, parole and commutation of the unserved portion of a sentence to a milder penalty are authorized pursuant to a ruling or decision by the district or municipal court at the place where the convicted person is serving his or her sentence, irrespective of which court passed the sentence or handed down the relevant ruling or decision.

Информация в ответ на срочный запрос специальных процедур СПЧ AL BLR 3/2025

В ответ на поступивший срочный запросом специальных процедур СПЧ AL BLR 3/2025 направляем разъяснения компетентных органов Республики Беларусь о порядке медико-санитарного обеспечения осужденных, оказания медицинской помощи в исправительных учреждениях, применения принудительных мер безопасности и лечения, а также о порядке досрочного освобождения от отбывания назначенного судом наказания.

Порядок медико-санитарного обеспечения осужденных определен ст.96 Уголовно-исполнительного кодекса (далее – УИК) Республики Беларусь.

В исправительных учреждениях организуются медицинские части, больницы, лечебные исправительные учреждения, также могут создаваться реабилитационные центры для прохождения осужденными к лишению свободы, страдающими хроническим алкоголизмом, наркоманией или токсикоманией, программ комплексной медицинской и социальной реабилитации.

При отсутствии в исправительных учреждениях возможности оказания медицинской помощи необходимая медицинская помощь оказывается осужденным в государственных организациях здравоохранения. Оказание медицинской помощи осужденным и обеспечение их лекарственными средствами осуществляется бесплатно.

Осужденные, имеющие по результатам проведенной диагностики, лечебных и реабилитационных мероприятий стойкие нарушения функций органов или систем организма, обусловленные заболеванием и приведшие к ограничениям жизнедеятельности, направляются на медико-социальную экспертизу для решения вопроса об установлении инвалидности.

Уголовным законодательством Республики Беларусь предусмотрено, что не подлежит уголовной ответственности лицо, которое во время совершения общественно опасного деяния находилось в состоянии невменяемости, то есть не могло сознавать фактический характер и общественную опасность своего действия (бездействия) или руководить им вследствие психического расстройства (заболевания). К лицу, признанному невменяемым, судом могут быть применены принудительные меры безопасности и лечения.

Принудительные меры безопасности и лечения применяются судом к лицам, совершившим общественно опасные деяния в состоянии невменяемости или заболевшим после совершения преступления психическим расстройством (заболеванием), лишаящим их возможности сознавать значение своих действий или руководить ими, если эти лица по характеру совершенного ими деяния и своему психическому состоянию представляют опасность для общества.

Принудительные меры безопасности и лечения могут быть назначены судом в отношении лиц, страдающих психическими расстройствами (заболеваниями), совершивших общественно опасные деяния, с целью предупреждения со стороны этих лиц новых общественно опасных деяний, охраны и лечения таких лиц.

Принудительное лечение в психиатрическом стационаре с обычным наблюдением может быть назначено судом в отношении лица, страдающего психическим расстройством (заболеванием), которое по психическому состоянию и характеру совершенного общественно опасного деяния нуждается в больничном содержании и лечении в принудительном порядке.

Изменение и прекращение применения к лицам, страдающим психическими расстройствами (заболеваниями), принудительных мер безопасности и лечения осуществляются судом на основании заключения врачебно-консультационной комиссии врачей специалистов в области оказания психиатрической помощи.

Органами прокуратуры на регулярной основе проводятся проверки в учреждениях уголовно-исполнительной системы и психиатрических больницах (отделениях) с усиленным и строгим наблюдением учреждений Министерства здравоохранения.

Осужденным к лишению свободы предоставлено право на общение в установленном порядке с семьями и законными представителями. В соответствии со ст.83 УИК осужденным предоставляются краткосрочные свидания продолжительностью четыре часа и длительные свидания (до трех суток) в специально оборудованном помещении на территории исправительного учреждения.

Осужденные вправе самостоятельно обратиться за защитой своих прав и законных интересов. Согласно ст.13 УИК предложения, заявления и жалобы осужденных, адресованные в органы, осуществляющие государственный контроль и надзор за деятельностью учреждений, исполняющих эти наказания, цензуре не подлежат и не позднее суток направляются по назначению. Органы и должностные лица, которым направлены предложения, заявления и жалобы осужденных, должны рассмотреть их и довести принятые решения до сведения осужденных через администрацию учреждений, исполняющих наказание.

В соответствии с ч.1 ст.96 Уголовного кодекса Республики Беларусь (далее – УК) помилование осуществляется Президентом Республики Беларусь в отношении индивидуально-определенного лица.

Положением о порядке осуществления помилования осужденных, освобождения от уголовной ответственности лиц, способствовавших раскрытию преступлений и устранению последствий их совершения, утвержденным Указом Президента Республики Беларусь от 3 декабря 1994 г. № 250, определено, что помилование осуществляется по личным ходатайствам осужденных, которые подаются осужденными через

администрацию исправительного учреждения либо другого органа, исполняющего наказание или иные меры уголовной ответственности.

Согласно ч.1 ст.90 УК к лицам, отбывающим наказание в виде лишения свободы, может быть применено условно-досрочное освобождение от наказания. Условно-досрочное освобождение от наказания может быть применено к осужденному лишь при его примерном поведении, доказывающем исправление лица (ч.2 ст.90 УК).

Согласно ч.1 ст.91 УК лицам, осужденным к лишению свободы, неотбытая часть наказания может быть заменена более мягким наказанием. Замена неотбытой части наказания более мягким наказанием может быть применена к твердо вставшему на путь исправления осужденному после фактического отбытия им части срока, определенного в ч.2 ст.91 УК.

Согласно ч.2 ст.402 УПК условно-досрочное освобождение от наказания, замена неотбытой части наказания более мягким наказанием, разрешаются определением (постановлением) районного (городского) суда по месту отбывания наказания осужденным независимо от того, каким судом был постановлен приговор, вынесены определение или постановление.